

## 國立臺灣大學外國語文學系學生逕行修讀博士學位辦法

113.12.04 113 學年度第 1 學期碩博士班招生委員會議通過

114.02.26 113 學年度第 2 學期碩博士班招生委員會及研究所事務委員會聯合會議通過

114.03.11 113 學年度第 2 學期第 1 次系務會議通過

- 第一條 本辦法依據「國立臺灣大學學生逕行修讀博士學位辦法」訂定之。
- 第二條 外國語文學系（下稱本系）暨雙主修本系之學生得依本辦法規定申請逕行修讀博士學位。
- 第三條 本系暨雙主修本系之應屆畢業學士班在學及修業一學期以上碩士班在學研究生，經本系助理教授以上二人推薦為具有研究潛力，並同時具備下列條件之一者，得申請逕行修讀博士學位。  
(一) 修業期間學業成績總平均排名在全班人數前 25% 以內。  
(二) 因其他特殊情形，經本系評定為成績優異者。
- 第四條 每學年逕行修讀博士學位名額，以不超出當學年度教育部核定博士班招生名額百分之四十為限，前項名額計算後如有小數時，以四捨五入處理之。逕行修讀博士學位名額應包含於當學年度教育部核定學校招生名額總量內。
- 第五條 學生逕行修讀博士學位申請作業，悉依「國立臺灣大學學生逕行修讀博士學位辦法」規定辦理。
- 第六條 受理申請日期：每年四月（依校方公告申請時間）。統一於博士班招生考試期間辦理。
- 第七條 審理方式：由當學年度博士班招生委員審議。
- 第八條 申請逕行修讀博士學位之學生，須檢具下列各資料向本系提出申請，經本系博士班招生委員進行資料審查及口試通過後，轉呈教務長、校長核定後，得逕行修讀博士學位。  
(一) 逕行修讀博士學位申請書一份（請至本校研教組網站下載）。  
(二) 學士班：歷年成績單正本、名次排序證明。  
碩士班：大學和碩士班歷年成績單。  
(三) 助理教授以上推薦信二封（專兼任皆可，由推薦人之學校電郵信箱寄發，或紙本彌封遞交）。  
(四) 學士班或碩士班修業期間之作業或報告等。  
(五) 學習歷程和申請動機自述（限英文 2,000 字）。  
(六) 英文研究計畫：包含題目、摘要（250 字以內）、全文、參考書目，以 MLA 格式書寫，限 2,000 字以內。  
(七) 其他有利於審查之資料（如：已發表著作、英文檢定能力證明等）。

- 第九條 書面審查成績超過八十分者，將通知口試，並依書面審查成績70%及口試30%比例計算總成績並排序，不超過第四條之錄取名額。總成績未達80分者不予錄取，得不足額錄取。
- 第十條 經核准逕行修讀博士學位之學士生，須於當學年度取得學士學位，並於次學年度就讀博士班，不得保留入學資格。前項學生為成績優異提前一學期畢業者，得於取得學士學位之次學期入學就讀博士班。
- 第十一條 修業規定
- (一) 修習逕博學位者，除博士班應修學分外，必修本系碩士班「研究方法與學術英文寫作一」。上述課程於入學後一年內完成為佳。
  - (二) 修習逕博學位者，必修本所開設之「第一類併時性文學理論及方法論課程」3學分、「第二類貫時性斷代及專家課程」3學分及「第三類併時性文類、主題學、跨文類及文化研究課程」3學分。
  - (三) 其他修業規定，均依本系博士班章程辦理。
- 第十二條 逕行修讀博士學位學生，有下列情形之一者，經本系研究所招生委員會審查通過及教務長核定後，得轉入(回)碩士班就讀。
- (一) 博士學制修業一學年以上，因故中止修讀博士學位。
  - (二) 未通過博士學位候選人資格考核。
  - (三) 未通過博士學位考試。
- 前項學生在博士班修習之學分，得抵免碩士班所須之畢業學分。已取得博士學位候選人資格者得免除本系碩士班資格考(論文撰寫計畫書口試)。其博士班修業時間不併入碩士班最高修業年限核計。
- 轉入(回)碩士班者，不得再行申請逕修讀博士學位。
- 第十三條 通過本系博士學位候選人資格考核，但未通過博士學位考試者，其博士學位論文經博士學位考試委員會認定合於碩士學位標準，且符合碩士學位畢業條件者，得授予碩士學位。
- 第十四條 本辦法如有未盡事宜，悉依本校相關規定辦理。
- 第十五條 本辦法經研究所招生委員會議及系務會議通過後實施，修正時亦同。

**National Taiwan University**  
**Department of Foreign Languages and Literatures**  
**Regulations Governing Direct-Entry Doctoral Degree Programs**

Dec. 4, 2024, Passed by PhD and MA Program Admissions Committee Meeting  
Feb. 26, 2025, Passed by PhD and MA Program Admissions Committee and Graduate Affairs  
Committee Joint Meeting  
March 11, 2025, Passed by DFLL Department Affairs Meeting

- I. The NTU DFLL Regulations Governing Direct-Entry Doctoral Degree Programs (“the Regulations”) are formulated in accordance with the *National Taiwan University Regulations Governing Direct-Entry Doctoral Degree Programs*.
- II. Students or double-majors from the Department of Foreign Languages and Literatures (“the Department”) can apply for entry into the direct-entry doctoral degree program (“direct-entry Ph.D. program”) in accordance with the Regulations.
- III. Current undergraduate students (including double-majors) graduating in the current academic year and master’s students having completed at least one semester of study who demonstrate outstanding research potential may, with the recommendation of two professors (assistant professors or above) from the Department, apply for entry into the Department’s direct-entry Ph.D. program provided that one of the following conditions is met:
  - i. A cumulative GPA in the top 25% of the student’s academic program over the period of studies completed.
  - ii. Outstanding academic achievement as recognized by the Department with justifiable cause.
- IV. The number of direct-entry Ph.D. students admitted by the Department may not exceed 40% of the total Ph.D. admission slots approved by the MOE for the academic year. When calculating the number of admission slots, the decimals shall be rounded to the nearest integer. The number of direct-entry Ph.D. students admitted shall be included in the total admission slots approved by the MOE for the academic year.
- V. Applicants should follow the application procedures formulated in the *National Taiwan University Regulations Governing Direct-Entry Doctoral Degree Programs*.
- VI. Application window: every April (specific dates as announced by the University), same as the Ph.D. entrance examination.

- VII. Review procedures: to be reviewed by the Ph.D. Entrance Examination examiners of that academic year.
- VIII. A direct-entry Ph.D. applicant should submit the following documents to the Department for review:
- i. One copy of the direct-entry Ph.D. program application form
  - ii. Undergraduate applicant: academic record for undergraduate coursework and proof of student ranking  
M.A. applicant: academic record for undergraduate coursework and at least one semester of master's degree coursework
  - iii. Recommendations from two professors (full-time or part-time assistant professors or above, and sent through their official school email addresses or submitted in sealed hard copies)
  - iv. A copy of an assignment or report during study in the undergraduate or master's program
  - v. A statement of learning experience and motivation for application (in English, limited to 2,000 words)
  - vi. A Research Proposal in English: including title, abstract (limited to 250 words), full text, and bibliography, written in MLA format and limited to 2,000 words
  - vii. Other supporting materials for review (e.g., published works, proof of English proficiency, etc.)
- IX. Applicants with a review score exceeding 80 will be notified for an oral examination. The final score will be calculated based on a 70% weight for the written review and a 30% weight for the oral exam. The ranking will be determined accordingly, and the number of admissions will not exceed the quota specified in Article 4. Applicants with a total score below 80 will not be admitted. In case of insufficient candidates, under-enrollment may occur.
- X. Undergraduate students admitted to the direct-entry Ph.D. program shall obtain their bachelor's degree in the current academic year and enroll in the direct-entry Ph.D. program in the following academic year. Students shall be ineligible for the retention of student status.
- Undergraduate students described in the preceding paragraph with outstanding academic achievement who graduate one semester early may enroll in the direct-entry Ph.D. program in the semester after receiving their bachelor's degree.
- XI. Academic Regulations:
- i. In addition to the required graduation credits, students admitted to the direct-entry Ph.D. program should complete the M.A. required course

“Research Methodology and Academic Writing I.” Students for whom this course is required are strongly encouraged to complete it within the first year of enrollment.

- ii. Students admitted to the direct-entry Ph.D. program must take at least 3 credits of coursework from each of the following course groups: “Group 1, synchronic literary theory and methodology”, “Group 2, diachronic historical periods and individual authors”, and “Group 3, synchronic genre, theme, inter-genre, and cultural studies.”
- iii. Other academic regulations shall be governed by the doctoral program regulations of this department.

XII. Students admitted to the direct-entry Ph.D. program in any of the following situations may be allowed to transfer or return to the master’s degree program after passing review by the Department’s Graduate Admissions Committee and being approved by the Vice President for Academic Affairs:

- i. Suspension of doctoral studies for a given reason after completing at least one academic year of doctoral coursework.
- ii. Failing the Ph.D. qualifying examination.
- iii. Failing the doctoral degree examination.

The students allowed to transfer or return to the master’s degree program can apply for transfer of credits of the courses taken in the Ph.D. program.

Students who have already passed the Ph.D. qualifying examination may be exempted from taking the M.A. qualifying examination (proposal oral exam). The period of doctoral studies shall be excluded from the period of study as a master’s student.

The students allowed to transfer or return to the master’s degree program may not apply to a direct-entry Ph.D. program again.

XIII. A master’s degree may be conferred to a direct-entry Ph.D. student who passes the Ph.D. qualifying examination and subsequently fails the degree examination but whose dissertation is considered on par with a master’s thesis by the examination committee.

XIV. Any matters not covered by these regulations shall be handled in accordance with the relevant policies and provisions of the University.

XV. The Regulations shall be passed by the DFLL Graduate Admissions Committee Meeting and the DFLL Department Affairs Meeting, then implemented on the date of promulgation. The same procedures shall apply to any amendments.